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Кажуць, што перапіс 2009 патрэбен краіне 
для таго, каб ёю лепей кіраваць. Мне ж па-
даецца, што задачы яго для нашай улады 
куды прасцейшыя: апраўдаць праводзімую 
ў краіне палітыку. Бо вельмі ўжо праз-
рыстыя паралелі напрошваюццца, калі 
параўноўваеш метады, якімі праводзіўся 
перапіс з метадамі прэзідэнцкіх выбараў. 

Многія мае знаёмыя апавядалі, які на іх 
аказваўся ціск з боку перапісчыкаў, каб на 
пытанне, “Якая мова для вас родная?”, яны 
адказалі па-любому, але толькі не “белару-
ская мова”. Якія толькі хітрыкі не пускалі ў ход 
перапісчыкі, каб запісаць у патрэбнай гра-

фе што заўгодна, але толькі не беларускую 
мову. Спытаеце, для чаго тое рабілася? Для 
таго, каб апраўдаць праводзімую палітыку 
вынішчэння беларускай мовы. Вось падвя-
дуць вынікі перапісу, і акажацца, што ёю ў нас 
карыстаецца абсалютная меншасць, а таму 
апазіцыі не трэба па ёй ліць кракадзілавы 
слёзы. Нікому тая мова не патрэбна. І тое, 
што яе няма на ТБ, у школах і ВНУ – цалкам 
правільна. І праводзімая з 1996 –га года 
палітыка Прэзідэнта па вынішчэнню ўсяго 
беларускага таксама адзіна правільная. Гэта 
ў Амерыцы для індзейцаў у рэзервацыях да-
юць некалькі гадзін па ТБ на іхняй мове. Бе-

ларусы абыйдуцца. Няхай слухаюць рускую.
Абнадзейвае, аднак, такі факт. Многія гра-

мадзяне РБ, якія гавораць у паўсядзённым 
жыцці па-руску, абражаны тым, што на 
Беларусі не знаходзіцца месца роднай мове. 
А гэта дае пэўную падставу лічыць, што 
існую ўладу не ўратуюць хітрыкі з перапісам. 
Перапіс той мае шанец увайсці ў ганебны 
спіс мерапыемстваў, якія калісьці стануць 
помнікам на магіле сучаснай улады.

Г.Станкевіч.
Р. S. Што можна казаць пра той перапіс, 

калі ў перапісчыкаў не было бланкаў для 
перапісу на беларускай мове.

Ну, скажыце, каму не жадаецца 
Хоць хвілінку пабыць маладым?
Праляцеў, але не забываецца 
Школьны час праз расстаньняў гады.

Там маё ты сьмяротна параніла
Сэрца вострымі стрэламі вей.
Ды агеньчык вачэй затуманеных           
Ў маім сэрцы і сёньня жыве.

Матылькі серабрыстага інею
Скроні аблюбавалі мае.
Твае ж вочы засталіся сінімі,
Прызнаюся, мне іх не стае.

А прысьняцца -- і суму нямашака, 
Нават дрэвы затаньчаць наўкол. 
І, нібы парасоны бязважкія, 
Дзьмухаўцы ападаюць на дол.

Хоць усе летуценьні разбураны, 
Стала безьліч гадоў небыцьцём, 
Нібы вечны вандроўнік зажураны 
Той агеньчык нясу праз жыцьцё.

І калі-небудзь спраўдзіцца, мару я:
Зноў тваёй дакрануся рукі.
І ўваскрэсьне каханьне бясхмарнае,
Белы вальс, непаўторны такі. 

Г.Станкевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Вальс з 
юнацтва

Аб’явА

Сёлетнія жнівень і верасень 
былі даволі спрыяльнымі для 
хлебаробаў. Пасля дажджлівага 
лета гэтыя сухія месяцы далі маг-
чымасць сялянам убраць урад-
жай, выкапаць бульбу, справіцца 
з асноўнымі работамі па сяўбе 
азімых. Але не ўсім. Як выявілася, 
нядбайных гаспадароў у нашым 
раёне яшчэ хапае. Яны былі б не 
супраць, каб спрыяльнае надвор’е 
працягнулася яшчэ на месяц-
другі. Калі ж такога надвор’я 
няма, гаспадары тыя пачынаюць 
працаваць не ўменнем, а коль-
касцю. А пакутваюць ад гэтага 

ўсе раённыя арганізацыі, 
якія падпарадкоўваюцца 
камандам з РВК. Ну, 
няхай сабе мучаюцца 
арганізацыі, але ж пад 

тую каманду трапляюць і дзеці-
школьнікі. 

Сёлета іх сарвалі з заняткаў 
не так, як зазвычай, у верасні, 
калі надвор’е яшчэ спрыяльнае, 
а за два-тры дні да канца чвэрці. 
Тады, калі пішуцца кантрольныя 
работы, падводзіцца вынік напру-
жанай працы за цэлую чвэрць. 
Ды яшчэ добра было б, каб дзеці 
сапраўды былі патрэбнымі на той 
рабоце. У большасці выпадкаў 
яны проста марнуюць свой час, 
таму што іх працу арганізаваць 
нармальна гора-заказчыкі не ў 
стане. 

Наша льносеючая арганіза-
цыя, трапляючы ў складаныя 
ўмовы, дзейнічае да прымітыў-
насці проста. Яна скардзіцца ў 
РВК, адкуль ляцяць гнеўныя тэ-
леграмы: “Усім -- ратаваць лён!” 
Самі ж вытворцы льну не ў стане 
прыняць столькі людзей, ды й ці 
трэба тая дапамога, каб ратаваць 
нізкаякасную прадукцыю, якая 
не варта тых высілкаў.

Ці не пара ўжо адмовіцца 
ад завядзёнкі савецкіх часоў і 
перайсці на больш цывілізаваныя 
метады вырошчвання льну, або 
на адпаведныя разлікі за цяжкую 
ручную працу. Вельмі ўжо дорага 
прыходзіцца разлічвацца за тыя 
гектары бешанкоўцам -- сваім 
здароўем.

М.Васільеў.

Як толькі цёплае вераснёўскае надвор’е 
канчаткова сапсавалася, а сярэдняя тэмпе-
ратура пераваліла за рубеж у +5 градусаў, 
усе раённыя арганізацыі ў чарговую субо-
ту былі мабілізаваны на лён. Казалі, што ў 
Бешанковічах у той ранак на цэнтральнай 
плошчы было цесна ад людзей, якія чакалі 
сваёй адпраўкі на палі. Яшчэ дзякуй Богу, што 
сіноптыкі памыліліся, і не было абяцанага 
снегу. А не то прыгода была б на ўсе 100.

Пяцігарскія настаўнікі “падтрымалі” 
суботнік ў поўным складзе. Не, зусім не 
хваля патрыятызму кіравала імі, калі яны 
ішлі па гразкай дарозе ўздоўж каналу да 
ільнянога палетка. І зусім не жаданне дапа-
магчы “роднаму калгасу” або зарабіць колькі 
грошай, каб папоўніць асабісты бюджэт. Як і 
раней, ніводнай капейкі за працу ніхто ім не 
заплоціць. Большасць з іх проста баялася 
“санкцый” з боку вышэйстаячага кіраўніцтва, 
а таму маўкліва паднімалі заваленыя ко-
нусы, з якіх руччом сцякала вада. Мёрзлі 

рукі, дранцвелі ногі, было вельмі цяжка 
псіхалагічна, бо ўсе ведалі, што тая работа – 
марная. Ад напалову гнілога льну карысці 
будзе няшмат. Дзе-нідзе ў неба ўзнімаліся 
клубы сіняга дыму, але мокры лён не хацеў 
гарэць. На вялізным полі адначасова праца-
вала некалькі арганізацый. Па полю гойсалі 
на машынах і хадзілі пехам вялікія і маленькія 
начальнікі. Шуравалі туды-сюды, дратуючы 
пераўвільготненую глебу, вялікія магутныя 
трактары, якіх накіравалі сюды для адвозу 
гнілля. 

А той, хто так і не захацеў адмовіца ад 
выгаднай толькі яму і яго вертыкалі калгас-
най сістэмы вытворчасці з яе прыгонніцка-
рабскай бясплатнай працай, пэўна, сядзеў 
недзе ў цёплым кабінеце і рыхтаваўся вешаць 
чарговую локшыну на вушы свайго электа-
рату пра “цывілізаваную краіну з высокім 
узроўнем развітасці”. А вечарам, калі азызлы 
люд вярнуўся з працы дахаты, зноў кляўся з 
тэлеэкрана ў сваёй любові да простага чала-

века. 
Даўно адгрымелі дажынкі, некалькі 

перадавікоў на шыкоўных аўта раз’ехаліся 
па сваіх перадавых гаспадарках. Недзе на 
лічаных жывёлаводчых комплексах рэспублікі 
камп’ютэры раздавалі корм жывёле. А ўвесь, 
нібыта падняты па трывозе, Бешанковіцкі 
раён уручную пералічваў колькасць ільняных 
конусаў на гатовых сустрэць снег палетках. 

Большага здзеку з людзей на гэтай зямлі ў 
21-м стагоддзі прыдумаць было нельга. 

Г.Станкевіч.
P.S. Загалоўкам да артыкула былі ўзяты 

радкі “Зары” з віншаваннямі да Дня настаўніка, 
што адзначаўся напярэдадні.

Мы і Эўропа
Калі параўноўваць жыццё 

з тым, якім яно было нядаўна, 
падасца, што яно кіпіць. Вось і ў 
нашым райцэнтры толькі сёле-
та адрамантаваны аўтавакзал, 
даводзіцца да ладу будынак 
РДК, паднаўляюцца ці будуюцца 
ходнікі. Калі ж зірнуць на жыццё 
з іншага боку, (а менавіта, колькі 
нам трэба зрабіць, каб стаць хоць 
крыху падобнымі на Эўропу), то 
ахоплівае жах. Працуючы такімі 
тэмпамі, нават праз сотню гадоў 
нам наканавана заставацца 
задворкамі Эўропы. І прычына 
гэтаму нават не ў тэмпах работы, 
а ў тых аб’ёмах інвестыцый, якія 
асвойваюцца, і, адпаведна, у тых 

заробках, якія чыноўнікі дазва-
ляюць зарабляць простаму чала-
веку. Пакуль што яны страшэнна 
далёкія ад эўрапейскіх і не маюць 
ніякай тэндэнцыі да змен. 

Яшчэ больш уражваюць 
духоўная і палітычная сфе-
ры жыцця. Абсалютная бед-
насць у першай напрамую 
звязана з палітыкай знішчэння 
усяго беларускага, якая адкры-
та праводзіцца на дзяржаўным 
узроўні. Магутны ідэалагічны 
прэс не дазваляе набраць моцы 
кволым расткам маладых пар-
тый, грамадскіх рухаў. Здаецца, 
што тое напрамую не звязана 
з эканомікай і ўзроўнем жыц-

ця людзей. Але гэта падманнае 
ўражанне. Толькі духоўна свабод-
ны грамадзянін краіны здольны 
паказаць прыклад разняволенай 
працы і зможа дастойна зажыць 
не толькі сам, але і папоўніць 
бюджэт сваёй краіны. 

Няўжо Вы сур’ёзна лічыце, 
што нехта ў калгасах пачне 
ставіць рэкорды прадукцыйнасці 
працы, або сярод бешанковіцкіх 
прадпрымальнікаў уздымецца 
хваля патрыятызму? А без гэтага 
нам нельга ўсур’ёз разлічваць на 
змену рабскага жыцця. Бо без 
змен у ідэалогіі, без знішчэння 
дыктату, немагчымы ніякія пе-
рамены ў эканоміцы, а, значыць, 

і дабрабыт людзей зменіцца 
мінімальна. А змены тыя мусяць 
быць толькі тады, калі хаця б пяць 
адцоткаў насельніцтва захоча па-
чуць сябе людзьмі. Гэта значыць: 
перастануць баяцца, пачнуць 
праяўляць актыўную жыццёвую 
пазіцыю, стануць сябрамі розных 
палітычных партый і прыкладам 
для іншых. 

Мы рана ці позна прыйдзем 
да гэтага,(калі толькі не вымрам 
ад гарэлкі), бо такі паступальны 
рух гісторыі, але хацелася б, каб 
крышачку раней. 

М.Васільеў.

“Крывінка” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  
ў Інтэрнэце. Газета размешчана для 
спампавання на сайце http://haradok.
belarda.org/ у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы  “Крывінка”.

Вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/

Які крок насустрач Еўропе зробіць 
кіраўнік краіны?
Мараторый на смяротнае пакаранне .. 28%
Адмену артыкула 193-1 ................................ 4%
Рэгістрацыю БХД ............................................. 4%
Змены ў выбарчым заканадаўстве ....... 12%
Ужо “накрочыўся” ......................................... 52%

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

 



2 СТАР.

ДЗІЎнЫ МОСТ

Яна дапамагае кіроўцу арыентавацца ў 
складаных дарожных умовах. І гэта асабліва 
неабходна на скрыжаваннях, дзе трэба вы-
конваць манеўр не толькі своечасова, але і 
дакладна, не ствараючы перашкод іншым.

На жаль, апошняе патрабаванне часта 
не выконваецца. Ці то гэтаму не вучаць у 
нашай аўташколе, ці то ў маладых кіроўцаў 
гэты навык так хутка не прыжываецца, але 
ў Бешанковічах з гэтым пастаянныя пра-
блемы. Як правіла, кіроўца, які хоча павяр-
нуць налева, не займае левы крайні рад, як 
тое запісана ў “Правілах дарожнага руху”. 
Часта ён размяшчае свой аўтамабіль так, 
што загароджвае дарогу ўсім, хто едзе за ім 
ззаду. Бо без дарожнай разметкі правільна 
размясціць аўтамабіль на праезжай частцы 

вельмі складана, патрабуецца навык. З-за 
гэтага на скрыжаваннях утвараюцца чэргі, у 
якіх кіроўцы нервуюцца, што можа прывесці 
і да ДТЗ. 

Наогул няма ніякай разметкі на вуліцах 
імя Урыцкага і імя Раманава. Ад гэтага 
асабліва мучаюцца пешаходы, якія не мо-
гуць перайсці вуліцу па бяспечнай “зебры”. 
Няма той “зебры” і на Ульскім накірунку, дзе 
сёлета таксама паднавілі праезжую частку. 

Здавалася б, нанесці разметку – гэта не 
асфальт пакласці, работа невялікая. Але 
ад яе своечасовага выканання залежыць 
штодзённае жыццё і здароўе многіх людзей. 
Толькі ў нас гэта разметка чамусьці своеча-
сова не наносіцца. Хто зробіць тое і калі?

Г.Мікалаеў.

З якою помпаю адкрывалі 
ў траўні гэтага года раённыя 
кіраўнікі ў Бешанковічах 
пантонны мост праз Дзвіну! 
Ну, што ні кажы, а для рай-
цэнтра -- падзея. З таго часу 
прайшло толькі чатыры ме-
сяцы, а сёння праз той мост 
трапіць у суседні раён мож-
на толькі … пехатою. Бо 
аказваецца, мост той трэба 
было даглядаць, сачыць, 
каб імклівая вада не размы-
ла ўз’езды. Гэта і адбылося 
ў сярэдзіне кастрычніка. За-
раз ужо цягам тыдня мост 
калыхаецца на Дзвіне, як 
прыгожая шырокая клад-
ка. На іншы бераг нельга 
трапіць нават на ровары. 
Больш таго, пры ў’ездзе на 

мост няма аніякага знаку, 
які б забаранў рух. Стаіць 
нейкая рагуліна з гнілых до-
шак, на якой ад рукі чырво-
ным алоўкам напісана, што 
“рух часова спынены”.

 Ці не адсутнасць належ-
нага гаспадара з’яўляецца 
прычынай таго, што мост 
не працуе? На карысць та-
кой версіі гаворыць і тое, 
што ні ў Бешанковічах, ні 
каля іх на прылягаючых да-
рогах па-ранейшаму няма 
ніводнага дарожнага зна-
ка, які б інфармаваў, што 
ў Бешанковічах ёсць мост, 
праз які можна найкарацей 
трапіць у суседні раён. А 
калі такой інфармацыі няма, 
то няма і патока машын. А 

большасць іншагародных 
не ведае, што з Бешанковіч 
можна ехаць у Шуміліна не 
толькі праз Віцебск і Улу.

Але ж мільёны з раён-
нага бюджэту за той мост 
пералічваюцца рэгулярна, 
незалежна ад таго, працуе 
мост або не працуе. І іх бу-
дуць пералічваць да той 
пары, пакуль тыя мільёны 
будуць нічые. 

Сітуацыя вакол ма-
ста пакуль што застаецца 
дзіўнай.   

Л.Паўлава.

На здымку: два раёны 
сёння злучае толькі вузкая 
кладка.

Вуліца імя 
Георгія Хараборкіна

Так павялося, што чалавек яшчэ са ста-
ражытных часоў імкнуўся абгарадзіць сябе 
ад небяспекі. Найперш ад дзікай жывёлы і 
ворагаў. Потым пачалі абгароджваць свой-
скую жывёлу, каб тая не нарабілі шкоды. 
Агароджы спачатку былі драўлянымі, по-
тым іх пачалі рабіць больш даўгавечнымі -- 
з каменю або цэглы, пазней -- металёвымі. І 
хаця дзікай жывёлы і ворагаў станавілася 
ўсё меней, агароджа не знікала. Яна пачала 
выконваць новыя функцыі, сярод іх і чыста 
дэкаратыўную.  

У сённяшняй Беларусі здаецца, што 
людзі забыліся пра галоўную функцыю ага-
роджы. Хаця колькасць жывёлы, ад якой мы 
мусім нешта адгарадзіць, няўхільна меншае, 
агароджа не толькі застаецца незаменным 
атрыбутам нашага жыцця, а нават штогод 
прырастае. 

Апошнімі гадамі ў райцэнтры ўлады куль-
тывуюць моду на жалезабетонную агароджу. 
Зразумела: яна больш даўгавечная, не гніе, 

можа выстаяць і тысячу гадоў. Але робяць 
яе чамусьці на адзін манер, і замест таго, 
каб упрыгожваць вуліцы, яна беззваротна 
іх псуе. Зірніце, прынамсі, свежым вокам на 
нашыя цэнтральныя вуліцы, дзе высілкамі 
мясцовай улады пастаўлена жалезабетон-
ная агароджа. Яна напамінае недалёкія яшчэ 
часы казарменнага сацыялізму, калі ўсе мелі 
аднолькавыя зарплаты, машыны і г.д. 

Да пытання “Ставіць ці не ставіць агарод-
жу?” сёння трэба падыходзіць узважана. На 
маю думку, можна абгарожваць асабістыя 
прыватныя дамы ці адміністратыўныя 
ўстановы толькі тады, калі агароджа мае ней-
кую дэкаратыўную каштоўнасць, калі другой 
аналагічнай паблізу няма. І зусім выглядае 
бязглуздзіцай, калі агароджа ў двух суседніх 
дамах аднатыпная, або цягам соцен метраў 
закрывае сваёй “дэкарацыяй” адметнасці 
архітэктуры ці непаўторную прыроду. 

Л.Паўлава.

ПРА АГАРОДЖУ

Звычайная з’ява: пасля чарговага рамонту 
цеплатрасы камунальнікі не дабраўпарадкавалі 
за сабой тэрыторыю. Хаця дзеля гэтага было не-
абходна пакласці (са слоў намесніка начальніка) 
ўсяго толькі шэсць(!!!) квадратных метраў ас-
фальту. Трэба заўважыць, што такія “дробязі”( 
з пункта погляду камунальнага начальства) за-
стаюцца пасля іх на кожным кроку. Па сутнасці, 
“Камунальнік” займаецца не паляпшэннем 
умоў пражывання ў горадзе, а сістэматычна 
пагаршае іх, разбураючы дарожнае пакрыцце і 
пакідаючы яго ў такім стане. Пасля іхніх так зва-

ных “рамонтаў” па вуліцах райцэнтра не толькі 
складана праехаць, але і проста прайсці. Сёння 
практычна з любога раёна горада, каб выбрац-
ца з пад’езда будынка да цэнтра, трэба пераа-
долець разбітыя дарогі, перакапаныя ходнікі ці 
залітыя вадой канавы. 

Дык дзе ж першапрычына ўсіх нашых бедаў? 
Камунальная гаспадарка – арганізацыя на 
75% бюджэтная, то бок існуючая на грошы 
падаткаплацельнікаў. Куды ж тыя грошы дзяюц-
ца, калі задоўга да канца года “Камунальнік”не 
ў стане купіць нават машыну асфальту? Ці не 

ідуць яны наўпрост на аклады начальнікам 
і начальнічкам, якія разам з бугалтэрыяй 
атрымоўваюць штомесяц дзесяткі, калі не сотні 
мільёнаў рублёў. Можа лепей іх выдаткаваць на 
асфальт, асфальтуючы дадаткова штомесяц не 
шэсць, а сотні квадратных метраў?       

Мне здаецца, што навядзенне парадка ў ка-
мунальнай гаспадарцы райцэнтра напрамую 
звязана з навядзеннем парадка ў краіне. Пакуль 
тут не з’явіцца  альтэрнатыва дзяржаўным каму-
нальным службам, пакуль тут не з’явяцца адказ-
ныя, інтэлігентныя людзі, да таго часу мы будзем 

Большасць вяскоўцаў 
гэту вуліцу не ведае, хоць яна 
знаходзіцца ў самым цэнтры 
Бешанковіч, у двух кроках ад 
царквы і побач з будынкам 
дзяржстраха. Вуліца налічвае 
каля двух дзесяткаў дамоў 
і блізу паўсотні жыхароў. 
Знаходзіцца яна на прырэч-
най тэрасе, а, значыць, мае 
самае выгаднае становішча. 
Многія яе сядзібы выходзяць 
сваімі вокнамі проста на За-
ходнюю Дзвіну, так што яе 
насельнікі могуць штодзень 
любавацца непаўторнымі 
прыдзвінскімі краявідамі. А 
так як сярод будынкаў пера-
важваюць пабудовы даволі 
маладога ўзросту, то можна 
зрабіць вывад, што вуліца 
Георгія Хараборкіна мае ней-
кую будучыню. 

Я зацікавіўся, ці ведаюць 
жыхары, што такога зрабіў 
той чалавек, які даў назву 
іхняй вуліцы. На вялікі жаль 

ніхто з маіх суразмоўцаў так і 
не ўспомніў, што Г. Хараборкін 
– Герой Савецкага Саюза за 
фінскую вайну 1939-1940 г.г. 
Загінуў жа ён 6-га ліпеня 1941 
года ў знакамітым танкавым 
наступленні савецкіх войск на 
Чарнагасцянцы. Выступленне 
тое з-за бяздарнага каман-
давання савецкіх генералаў 
пераўтварылася ў бойню, дзе 
загінуў не толькі наш герой. 

Для таго, каб падрастаю-
чае пакаленне памятала сваіх 
герояў, можна было б на 
вуліцы паставіць маленькую 
стэлу з адпаведным надпісам. 
Няхай бы калі-нікалі сюды 
ляглі кветкі, а ў памяці 
жыхароў вуліцы гэта  імя за-
сталося б навек. 

Пакуль што тут, як і на 
большасці нецэнтральных 
вуліц, няма ні асфальту, ні 
ходнікаў. Там-сям ляжаць кучы 
камення і іншых будаўнічых 
матэрыялаў. На вуліцы не 

бывае вялікіх лужын, але гэта 
не заслуга гарсавета. Проста, 
вуліца тут ляжыць на схіле 
да Дзвіны, і ўся непатрэбная 
вада хутка сцякае ўніз па 
схіле. Але зімой падчас гала-
лёду ўзнікае сапраўдная пра-
блема. Падняцца па вуліцы да 
цэнтра  горада вельмі скла-
дана, асабліва па дарозе, што 
ідзе ад паромнай пераправы. 
Выхад у цэнтр з другога кан-
ца вуліцы таксама няпросты, 
але, дзякуючы наяўнасці тут 
камяністага насыпу, выехаць 
да цэнтра трохі лягчэй. 

І ўсё ж, дзеля таго, каб 
людзі адчулі, што ў іх ёсць ней-
кая ўлада, тут трэба зрабіць 
мінімум неабходнага: пра-
грэйдэраваць вуліцу, уклю-
чыць яе ў план асфальтызацыі, 
зрабіць зручныя ходнікі і 
пад’ём да цэнтра горада. 

Л.Паўлава.

ШЭСЦЬ КВАДРАТнЫХ МЕТРАЎ ПЕРАШКОД

Як сведчыць статыстыка, тых мер, што ўлада 
прымае супраць алкагалізму насельніцтва, 
яўна недастаткова. Барацьба з “зялёным 
зміем” праводзіцца не наступальная, а за-
позненая. Міліцыя, пракуратура і розныя 
камісіі толькі канстатуюць факты масавай 
алкагалізацыі насельніцтва. Уся прафілактыка 
зводзіцца да заклікаў не піць, маўляў, тое 
шкодна для здароўя. А хваля п’янства ўсё 
больш нарастае. 

Каб не быць простым крытыканам, я магу 
параіць некалькі дзейсных метадаў барацьбы 
з гэтым негатывам. Але іх трэба праводзіць у 
жыццё не напісаннем чарговай праграмы, дзе 
распісаны мерапрыемствы і адказныя за іх 
правядзенне, а помніць пра тое штохвілінна і 
весці наступ на п’янства кожны дзень.

Сталага алкаголіка, які п’е гадамі, пера-
магчы надта складана, амаль немагчыма. У 
нас, як цалкам у Беларусі, так і ў раёне, адно 
пакаленне ад алкаголя вымірае, а на змену 
яму прыходзіць наступнае. Вось тут і ёсць 
самае слабае звяно ў ланцужку алкагалізацыі 
насельніцтва, па якому трэба наносіць удар. 
Менавіта: трэба даць маладым узамен ал-
каголю максімум магчымага. Моладзь, якая 
нічым не займаецца -- паступова коціцца да 
п’янства. Сёння яна павінна мець выбар з 
дзесяткаў спартовых аб’ектаў, дзе яна магла б 
займацца і якія яна магла б наведаць у любы 
момант. 

Раён павінен праводзіць спартыўныя 
спаборніцтвы не 5 -7 разоў на год па вялікіх 
святах, а амаль штодзённа. Гэта -- чэмпіянаты 
раёна, як сярод дарослых, так і сярод 
падлеткаў па розных, самых цікавых відах 

спорту: футболе, хакею, валейболе і г.д. 
Трэба стварыць фонд падтрымкі аматараў 
спорту, адкуль заахвочваць спартоўцаў ма-
тэрыяльна. Трэба арганізоўваць чэмпіянаты, 
спаборніцтвы на Кубак раёна, прадумаць 
сістэму спаборніцтваў так, каб у спортзалях 
стаялі чэргі, каб заўзятарам-балельшчыкам 
было настолькі цікава, што яны губляліся ад 
думак: “На якую гульню пайсці паглядзець у 
першую чаргу?” Недахоп спортзаляў можа 
кампенсаваць іхняй двухзменнай працай. 
А ў перспектыве, у найбліжэйшыя год-два, 
мы павінны пабудаваць і лядовы палац, і 
басейн, і крыты футбольны манеж. Сродкі 
на іх будаўніцтва можна знайсці, разумна 
перакінуўшы рэсурсы з тых жа аграгарадкоў. 
Такое будаўніцтва, якое мы маем там сёння, 
нікому не патрэбна. Не паставіўшы перад са-
бой такіх задач, РВК можа ўжо сёння смела 
ісці ў адстаўку поўным саставам.          

Змена сітуацыі стане магчымым толькі тады, 
калі раённае кіраўніцтва перастане займацца 
“кіраваннем”самастойнымі арганізацыямі, 
указваць дзе падмятаць вуліцу і дзе што се-
яць, а само стане прыкладам, непасрэдна 
будзе ўдзельнічаць у перабудове раёна на 
цвярозы лад жыцця. 

Чым жа так занятыя ўсе дарослыя, што іх не 
ўбачыш ні ў бібліятэцы, якая, дарэчы, пасля 
18.00 не працуе, ні ў спартовых залях. 

Гэта дзіка, калі вечарам у Бешанковічах 
нідзе на вуліцы не чуваць дзіцячага смеху.

Людзі проста штодзень п’юць. П’юць дзіка 
і бязбожна. І пры такіх адносінах да іхніх пра-
блем будуць працягваць піць і далей.

Г. Станкевіч.

ЗНОЎ ПРА П’ЯНСТВА
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Дарожная разметка

заложнікамі створанай сёння сітуацыі. І сёння 
тыя інтэлігентныя людзі ў нас ёсць, толькі пра-
цуюць яны на расейскіх будоўлях, умацоўваючы 
расейскі капіталізм. Бо за капейкі, што плоцяць 
нашым радавым камунальнікам, можна праца-
ваць толькі так, як яны і працуюць – не вельмі 
напружваючыся. 

Грошы ж у нашай камунальнай гаспадар-
цы ёсць, толькі выдаткоўваюцца яны не так, 
як належыць. Замест таго, каб трымаць армію 
нізкакваліфікаваных рабочых і такую ж армію 
бездапаможных чыноўнікаў, ці не прасцей было 
б рэарганізаваць службу, наняўшы дзесятак 
прафесіяналаў і адпаведна ім заплаціўшы?                                    

Г.Мікалаеў.



К И Ш И Н Е В С К И Й 
ДЕМАРШ 
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КРУЦЯЛЬСТВО ПРАЦЯГВАЕЦЦА, 
АБО «ЛІБЕРАЛІЗАЦЫЯ ВЫБАРЧАГА ЗАКАНАДАЎСТВА»

Паводле новага выбарчага заканадаўства, 
апазіцыйны кандыдат зможа вытраціць на 
кампанію не больш за 70 тыс. даляраў.

Цэнтрвыбаркам прапануе абмежаваць па-
мер індывідуальных фондаў кандыдатаў у 
прэзідэнты 3000 базавых велічыняў. На сён-
ня гэта 105 мільёнаў рублёў, або менш за 40 
тыс. даляраў. У дадатак да індывідуальна са-
браных фондаў кандыдаты атрымаюць 2300 
базавых велічынь ад дзяржавы. Разам сума 
не перавысіць 200 мільёнаў рублёў. Такую 
норму ЦВК прапануе на зацвярджэнне палаты 
прадстаўнікоў.

Гэта адна з нормаў, якія падаюцца як вялікая 
саступка лукашэнкаўцаў незалежнаму грамад-
ству і Захаду.

Такім чынам, апазіцыйны кандыдат зможа 
вытраціць на кампанію не больш за 70 тыс. 
даляраў. 

Гэта мізэрная сума — усяго 20 рублёў на 
кожнага грамадзяніна Беларусі.

За такую суму кандыдат не зможа надрука-
ваць нават столькі улётак, каб яны трапілі ў 
кожную паштовую скрынку. Няма чаго і казаць 
пра тэлевізійную рэкламу. Зрэшты, у «дэма-
кратычнай Беларусі» тэлебачанні працуюць 
на аднаго чалавека, дык каб і меў грошы, туды 
з альтэрнатыўнымі ідэямі не ўсунешся. Дазво-
леных Ярмошынай грошай забракне нават на 

арганізацыю агітацыйных аўтакараванаў — 
традыцыйных спосабаў палітычнай агітацыі ў 
дэмакратычных краінах, якія і ў Беларусі мож-
на было б ажыццявіць. 

Сам Аляксандр Лукашэнка на ўсіх мінулых 
выбарах распараджаўся сумамі нашмат боль-
шага парадку.

Ён правёў багаты «Усебеларускі народны 
сход», арганізаваў дзесяткі агітканцэртаў «За 
Беларусь». Спецвыпуск «Советской Белоруссіі» 
трапіў у кожную скрыню. Адзін нумар гэтай 
газеты каштуе ў 25 разоў болей, чым тыя 20 
рублёў, якія Ярмошына дазволіць вытраціць 
апазіцыі. 

Бюджэт аднаго «усебеларускага народ-
нага сходу» будзе большы, чым кошт усёй 
апазіцыйнай кампаніі.

Знайшла пацверджанне тое, у чым і так 
ніхто не сумняваўся. Новыя нормы задуманыя 
Лукашэнкам і прызначанай ім Ярмошынай 
такім чынам, каб ніяк не парушылася іхная 
манаполія на ўладу, устаноўленая імі ў пару-
шэнне Канстытуцыі.

Апазіцыя канечне павінна выкарыстоўваць 
выбарчую кампанію для палітычнай агітацыі. 
Але трэба рабіць гэта па ўласным сцэнары, 
а не падыгрываючы ў шоў, мэта якога — 
легітымізацыя самадзяржаўя.

Барыс Тумар.

Беларусь и Россия всту-
пили в новый этап затяжной 
позиционной войны. Союз-
ники продолжают наносить 
друг другу хорошо подго-
товленные удары под дых.

Прошедшие военные 
учения не стали индуль-
генцией, искупающей все 
былые грехи Минска перед 
Москвой. Обидевшись на 
неблагодарность союзни-
ка, А. Лукашенко во время 
пресс-конференции для 
российских журналистов 
перешел в атаку на РФ, пре-
жде всего, на премьера В. 
Путина. Ответ не заставил 
себя долго ждать. Вице-
премьер России А. Кудрин 
заявил, что Беларусь не по-
лучит последний транш кре-
дита в размере $500 млн.

Визит премьер-
министра Беларуси С. Си-
дорского в Москву, его 
переговоры с главой рос-
сийского правительства В. 
Путиным обе стороны на 
официальном уровне ни-
как не комментировали. Из 
этого можно сделать вывод, 
что встреча закончилась 
безрезультатно, главные 
спорные вопросы не реше-
ны. Косвенным подтверж-
дением этого стали ответ-
ные действия Беларуси.

Прежде всего, Минск 
продолжает играть в кошки-
мышки с Россией по вопро-
су подписания соглашения 
о создании Коллективных 
сил оперативного реаги-
рования ОДКБ. На упомя-
нутой пресс-конференции 
А. Лукашенко заявил, что 
выполнены все процедуры 
присоединения Беларуси 
к этому документу. Появи-
лась информация, будто из-
дан соответствующий указ 
белорусского президента. 
Однако в штаб-квартиру 
ОДКБ никаких официаль-
ных бумаг не поступало. 
Можно предположить, что 
Минск подвешивает этот 
вопрос, требуя от Москвы 
за его решение предоплаты 
в твердой валюте размером 
$500 млн.

Вторым ответным шагом 
стал демарш, устроенный 
А. Лукашенко на саммите 
СНГ в Кишиневе. Президент 
Беларуси не впервые ис-
пользует интеграционные 
объединения для давления 
на Москву, чтобы получить 
экономические дивиденды. 
Но, наверное, впервые это 
было сделано так откровен-
но и агрессивно. В поведе-
нии белорусского лидера 
в Кишиневе обращает на 
себя внимание несколько 
моментов.

Прежде всего, А. Лука-
шенко приехал в столицу 
Молдовы явно с домаш-
ней заготовкой. Президент 
Беларуси единственный 
из глав государств, уча-
ствовавших в саммите СНГ, 
вышел к журналистам с 
комментариями о том, что 
происходило на заседании. 
В его интерпретации он вы-
ступил против формальных 
решений, а потребовал 
конкретных мер по прео-
долению экономического 
кризиса.

Иначе говоря, белорус-
ский лидер использовал 
саммит СНГ для собственной 

пиар-акции, 
чтобы при-
влечь к себе 
в н и м а н и е . 
Хоть какая-
то польза от 
организации, 
давно извест-
ной своей 
неэффектив-
ностью. Одно 
дело, если А. 
Л у к а ш е н к о 
что-то говорит в Минске, 
и совсем другой колен-
кор, когда он выступает на 
международном форуме 
с участием множества за-
рубежных журналистов. 
Международный резонанс 
совсем иной. И глава Бела-
руси использовал это в пол-
ной мере, представ перед 
публикой как единствен-
ный принципиальный пре-
зидент государств-членов 
СНГ, истинный правдоруб, 
который борется за эффек-
тивность в деятельности 
Содружества.

Эту мысль настойчиво 
внушало БТ в воскресной 
программе «Панорама».

Дескать, Беларусь — это 
центр СНГ, а российским 
СМИ, развернувшим кампа-
нию против А. Лукашенко, 
не дает покоя тот факт, что 
он — «непререкаемый ав-
торитет на постсоветском 
пространстве». Понятно, 
что этот идеологический 
конструкт предназначен 
лишь для внутреннего по-
требления. Однако и это не-
маловажно в преддверии 
президентских выборов.

Из комментариев пре-
зидента Беларуси выхо-
дило, что именно Москва 
является главным виновни-
ком неэффективности СНГ. 
Россия, как самая мощная 
страна, не смогла предло-
жить стратегию выхода из 
кризиса всех государств Со-
дружества.

Более того, по мысли 
А. Лукашенко, РФ является 
главной виновницей по-
литики протекционизма, 
что усугубляет кризис. Уже 
скоро год, как Минск ведет 
борьбу за то, чтобы бело-
русская продукция имела 
те же льготы на рынке Рос-
сии, что и товары россий-
ских производителей. Надо 
иметь в виду, что Беларусь 
требует от Москвы не устра-
нения протекционистских 
барьеров вообще, а чтобы 
они не распространялись 
на нашу продукцию.

А. Лукашенко особо от-
метил, что его позицию под-
держал президент Украины 
В. Ющенко, который обви-
нил Россию в торможении 
реальной интеграции, отка-
зе создать зону  свободной 
торговли. Такая зона Москве 
действительно невыгодна, 
ибо предусматривает ра-
венство внут-рироссийских 
и экспортных цен на энер-
горесурсы.

Президент Беларуси, по 
его рассказу, фактически 
учинил публичный суд над 
все тем же вице-премьером 
России А. Кудриным. Поче-
му, дескать, РФ не помогает 
странам СНГ, у нее же много 
денег.

А. Кудрин был вынужден 
оправдываться. Он изложил 

свою версию, где выста-
вил А. Лукашенко в непри-
глядном виде. Дескать, тот 
только просил кредиты и 
даже не знал, сколько денег 
Россия уже выделила Бела-
руси.

Возможно, солидарно-
стью позиций в отношении 
России вызвана сердечная 
встреча А. Лукашенко и В. 
Ющенко. Они договори-
лись продолжить диалог, 
встретиться еще раз в бли-
жайшее время. Внешне все 
это выглядит странно. Ибо 
В. Ющенко остается быть 
президентом Украины все-
го несколько месяцев. Вско-
ре там состоятся президент-
ские выборы, на которых у 
нынешнего главы украин-
ского государства нет ни-
каких шансов. Поэтому не 
имеет никого смысла с ним 
о чем-либо договариваться. 
Вряд ли белорусский лидер 
это не понимает. Смысл та-
ких заявлений — в другом. 
Оба президента использу-
ют этот сюжет для собствен-
ных целей. В. Ющенко рас-
сматривает его в качестве 
предвыборного пиара. А 
президент Беларуси пыта-
ется свой возможный союз 
с Украиной использовать 
для давления на Россию.

Понятно, что новая ата-
ка Минска на Москву объяс-
няется желанием получить 
очередные экономические 
преференции: кредит, от-
мену нефтяных экспортных 
пошлин, низкие цены на газ 
в следующем году, льгот-
ный доступ белорусских то-
варов на российский рынок 
и пр. Долгий опыт общения 
с российскими лидерами 
приучил А. Лукашенко к 
тому, что самый эффектив-
ный способ выбить у Рос-
сии нужные льготы — это 
шантаж, угрозы, сканда-
лы, причем, вынесенные 
из кулуаров на публику. В 
публичной полемике пре-
зидент Беларуси явно пе-
реигрывает российских ли-
деров. Вот и в этом случае 
А. Лукашенко изложил свою 
интерпретацию саммита 
сразу же после его оконча-
ния, а А. Кудрин опомнился 
только через два дня.

Дополнительную сме-
лость и силу А. Лукашенко 
придает необычайная и 
неожиданная щедрость За-
пада. Почти одновременно 
пришла информация, что 
новые кредиты Беларуси 
готовы выделить и МВФ, и 
ЕС. Имея за спиной такую 
поддержку, можно смело 
шантажировать Россию, не 
просить, а требовать у Мо-
сквы деньги в весьма бесце-
ремонной форме. Дескать, 
никуда не денутся, дадут. 
Об этом свидетельствует 
весь предыдущий опыт на-
ших отношений.

Про часы  спели на 
российском «Авторадио»

Каждое утро в новом сезоне на россий-
ской радиостанции ведущие «Мурзилки 
International» сочиняют, поют, шутят, разы-
грывают слушателей – и все это со стопро-
центным живым звуком, прямо в студии, в 
компании профессиональных музыкантов.

В этот раз ведущих программы заинтере-
совала информация, что во время недавне-
го визита Лукашенко в Вильнюс журналисты 
смогли сфотографировать его часы – швей-
царские Patek Philippe Calatrava 5120j, кото-
рые стоят почти 17 тысяч долларов или 11 
тысяч евро. Для сравнения – американский 
президент Барак Обама носит часы за 325 
долларов, то есть они дешевле часов Лука-
шенко почти в 52 раза.

Вот текст песни, который прозвучал в эфи-
ре «Авторадио»:

С новости – прусь я: вся Беларусь
Шепчется: Саша-то – влип
Где-то за городом очень недорого
Батька купил Patek Philippe.

Оченно клевые, часики новые
Рад был он так – что охрип
Где-то за городом очень недорого
Батька купил Patek Philippe.

Эй, Обама, что у вас тама?
Ваши часы – не товар
Посторонитесь, поберегитесь
Батька нынче мега-супер-стар.

Для измерения точного времени
Супер-котлы класса VIP
Где-то за городом очень недорого
Батька купил Patek Philippe.

И с нетерпением все население
Смотрит в сети чудный клип, о том как
Где-то за городом очень недорого
Батька купил Patek Philippe.

Путин в России носит такие
Носит такие Лужков
Статуса ради, и пафоса ради
Батька и потратиться готов.

Ура!
Песенка классная – новость прекрасная
Вот ведь мотивчик прилип, а?
Все-таки здорово, что так недорого
Батька купил Patek Philippe.
(3 раза)

ht t p : / / g a ze t a by. co m / i n d ex . p h p ? s n _
nid=24380&sn_cat=32

Правер свае веды пра Еўропу

 Спаборніцтва еўразнаўцаў буд-
зе праходзіць у два этапы. У першым 
туры конкурсу, які будзе трываць ад 21 
кастрычніка да 5 лістапада, удзельнікі 
мусяць адказаць на пытанні адмысло-
вага тэсту, размешчанага на сайце Бе-
ларускага еўрапейскага форума http://
euraforum.info. 

 Першыя 12 удзельнікаў, якія набя-
руць максімальную колькасць балаў, 
будуць запрошаныя да ўдзелу ў другім 
туры, які адбудзецца 8 лістапада. Пе-
раможцы будуць вызначаныя ў выніку 
інтэлектуальнай гульні, вынікі якой бу-
дуць падведзеныя кампетэнтным журы.

 Пераможца конкурсу атрымае 
галоўны прыз − культурна-адукацыйную 
паездку ў адну са сталіц краін Еўразвязу. 

Удзельнікі, якія зоймуць другое і трэ-
цяе месцы будуць узнагароджаны 
каштоўнымі прызамі ад арганізатараў. 
20 удзельнікаў, якія дадуць найлепшыя 
адказы на пытанні тэста, атрымаюць 
запрашэнне ў якасці гасцей Белару-
скага Еўрапейскага Форуму. Урачыстая 
цырымонія ўзнагароджання пройдзе 
14-га лістапада 2009 года на Беларускім 
Еўрапейскім Форуме.

 Для удзелу ў конкурсе трэ-
ба зарэгістравацца на сайце http://
euraforum.info. Там жа можна знайсці па-
драбязную інфармацыю пра правядзен-
не конкурсу, яго ўмовы і патрабаванні да 
ўдзельнікаў.

 Пры	наяўнасці	пытанняў	лістуйце	
на	info@milinkevich.org

Милостыня	развращает	
и	подающего,	и	берущего.

Ф.	М.	Достоевский

Новость	про	часы	Patek	Philippe,	 которые	носит	Александр	Лукашенко,	
попала	в	программу	«Мурзилки	Live»	на	российском	«Авторадио».	«Эй,	Оба-
ма,	что	у	вас	тама?	Ваши	часы	–	не	товар»,	–	поют	ведущие.		

Рух «За Свабоду» абвяшчае конкурс “Як добра ты ведаеш ЕС?” , які пры-
меркаваны да правядзення Беларускага Еўрапейскага Форуму, што мае ад-
быцца ў Мінску 14 лістапада. Сярод узнагарод паездка ў еўрапейскую сталіцу, 
каштоўныя прызы і запрашэнні на Беларускі Еўрапейскі Форум.
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Заснавальнік і рэдактар: 
Георгій Станкевіч

Адрас рэдакцыі: Бешанковіцкі раён, 
в. Старыя Ранчыцы, e-mail: stan62@list.ru.
тэл. 37455, маб. +375292184739

наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

За апошні год беларусы мусілі за-
цягнуць паясы, але ступень падтрымкі 
кіроўнага курсу не пахіснулася. 
Такія высновы можна зрабіць з 
вераснёўскага апытання НІСЭПД. На 
яго сайце толькі што выстаўлены па-
драбязныя матэрыялы гэтага дасле-
давання.

Сацыёлагі звяртаюць увагу на 
своеасаблівы сімптом абвалу «бе-
ларускага цуду». Калі цягам сыта-
га перыяду нафтагазавай дурніцы 
няўхільна расло спажыванне канья-
ку, то цяпер суайчыннікі мусяць усё 
часцей пераходзіць на «чарлік».

Ды і на закусі, халера, даводзіцца 
эканоміць! Задавалася пытанне: «Ці 
можаце вы сказаць, што за апошнія 
2-3 месяцы вы і чальцы вашай сям’і 
сталі купляць таннейшыя прадукты 
ды іншыя тавары, чым куплялі ра-
ней?». «Несумненна так», адказалі 
22,3%, «найхутчэй што так» — 41,0%. 
Лічы, дзве траціны зацягнулі паясы ў 
літаральным сэнсе.

«Ці верыце вы, што да 2011 
года мы будзем жыць як у Еўропе?» 
— спыталіся даследчыкі, маю-
чы на ўвазе гістарычную прамову 
афіцыйнага лідэра на свінакомплексе 
ў Ляхавіцкім раёне. Электарат не 
падзяліў аптымізму Лукашэнкі: «не» 
— 69,2%, «так» — 13,8%.

Пры гэтым 57,3% перакананы, што 
ў Еўропе жыццё лепшае, чым у нас 
(адваротны пунт погляду ў 12,2%).

Крызіс трохі прасунуў у масы 
рынкавыя погляды. Нават сярод 
тых, хто давярае Лукашэнку, толькі 
17,9% застаюцца адэптамі планавай 
эканомікі. Цікавая дынаміка адказаў 
на пытанне: «На якім прадпрыемстве 
вы хацелі б працаваць?». Год таму 
44,1% адказалі, што на дзяржаўным, і 
толькі 28,0% — што на прыватным. За-
раз жа суадносіны — 36,5% vs 36,9%. 
Спаўзанне заробкаў ды прыхаванае 
паўбеспрацоўе на заводах заўважна 
змянілі настроі на карысць прыват-
ных гаспадароў.

Найболей жа паказальным ёсць 
вось што: шок ад крызісу прайшоў, 
беларусы змірыліся з новай рэаль-
насцю. 

Пасля спаду, выкліканага 
студзеньскім абвалам рубля, 
зноў павысіўся ўзровень сацы-
яльнага аптымізму. Цалкам або 
збольшага задаволеных умовамі 
свайго жыцця зноў стала болей, 
чым незадаволеных.

І калі ў сакавіку толькі 40,0% 
лічылі, што «становішча спраў у 
краіне развіваецца ў правільным 
напрамку», то у верасні такіх ста-
ла 53,3%. Практычна як і год таму 
(53,4%).

Сацыёлагі мяркуюць, што, на-
суперак апазіцыйнаму стэрэатыпу, 
цяперашняя ўлада трымаецца не 
на рэпрэсіях ды адміністрацыйным 
ціску, а найперш на маўклівай згодзе, 
падмацаванай патэрналізмам, і «да-
статкова прафесійна арганізаванай 
палітычнай дэмагогіі». Іначай кажучы, 
народ замбуюць. Грамадская дум-
ка лёгка паддаецца маніпуляцыям. 
А калі хто і супраць, дык паралізуе 
волю перакананне: усё адно нічога 
не зменіш!

Цікавая дынаміка меркаванняў 
у пытанні будаўніцтва АЭС. Раней 
адносная большасць была супраць. 
Улада не стала надта палемізаваць, 
а проста працягвала гнуць сваё. У 
выніку доля згодных з яе намерам 
ашчаслівіць нацыю мірным атамам 
пакрысе расла, расла і зараз перавы-
шае ўжо долю праціўнікаў.

Выглядае на тое, што многія бе-
ларусы сапраўды мысляць паводле 
сакраментальнай парадыгмы, адлю-
страванай у анекдоце пра цвік у крэс-
ле: а можа, так і трэба?

І вось яшчэ які парадокс. З аднаго 
боку, прэзідэнт — на першым месцы 
ў пераліку вінаватых за пагаршэн-
не эканамічнай сітуацыі ў краіне. 
На яго павесілі адказнасць 42,7% 
рэспандэнтаў (на ўрад — 40,7%). З 
іншага боку, давер да яго застаецца 
тэфлонавым: у снежні летась (перад 
дэвальвацыяй) — 48,4%, у верасні сё-
лета — 49,2% (нават трохі вырас!).

На пытанне, чаму многія давяра-
юць Лукашэнку, самы папулярны ад-
каз — 44,2% — такі: «Людзі не бачаць, 
на каго іншага яны маглі б паспадзя-

вацца». У заслугу ж яму ставяць най-
перш стабільнасць.

Пры гэтым у народу няма 
асаблівых ілюзій наконт прыро-
ды палітычнага рэжыму. Адносная 
большасць мяркуе, што цяперашняя 
ўлада выказвае інтарэсы чыноўнікаў 
ды бюракратаў. Няўхільна расце доля 
перакананых у тым, што Лукашэнка 
«проста імкнецца умацаваць сваю 
ўладу».

Сацыёлагі НІСЭПД ужываюць 
трапны выраз расійскага калегі 
Юрыя Лявады — «лаяльная незада-
воленасць».

На думку адмыслоўцаў, менавіта 
атамізаванасць беларускага гра-
мадства вядзе да таго, што яно 
адмаўляецца ад дзеянняў дзеля 
змены сітуацыі. Няма салідарнасці, 
звычкі да калектыўнай абароны сваіх 
інтарэсаў.

Крызіс не прывёў да ўздыму 
пратэставых настрояў. І найперш 
— праз расцярушанасць грамады, 
патэрналісцкія перакананні. Многія 
беларусы не маюць рэсурсаў (і ці не 
найперш псіхалагічных), каб спадзя-
вацца на ўласныя сілы. А таксама не 
навучаныя яднацца, супольна змагац-
ца за свае правы. Таму маленькі чала-
век і не думае пра змену палітычнай 
сістэмы. Маленькі чалавек спадзя-
ецца, што за цяперашняй уладай ва 
ўсякім разе не прападзе як рудая 
мыш.

Але гэтая несамастойнасць ша-
раговага люду, адсутнасць моцнага 
палітычнага класу, неразвітасць гра-
мадзянскай супольнасці пагражаюць 
непрадказальнымі наступствамі, калі 
з аўтарытарнай сістэмы раптам вы-
падзе персаналісцкі стрыжань.

Аляксандр Класкоўскі.

Тренер минского «Динамо» Сергей Гурен-
ко:

«Мне не хотелось бы обсуждать рабо-
ту тренера сборной, просто посмотрим на 
факты. Команда  набрала максимум в играх 
с  Казахстаном и Андоррой, которых обязана 
была побеждать, а вот в матчах с фаворитами 
группы, определяющих в борьбе за путевку 
на чемпионат мира, отвоевала всего очко 
при общей разнице мячей 2:11. Это - мизер. 
Движения вперед не произошло, задача не 
выполнена: в плей-офф белорусы не вышли. 
Если вспомнить сборную, которой руководил 
Анатолий Байдачный, то она имела свое лицо, 
демонстрировала зрелищный, стабильный 
футбол, хотя и не добилась высокого резуль-
тата. Нынешняя же чаще всего действовала 
так, как позволял соперник. К сожалению, ко-
стяк коллектива не сложился, да и тяжело это 
сделать, если за два года привлекались почти 
полсотни игроков.

Что дальше, решать руководству феде-
рации. Но очевидно одно: если оставить все, 
как есть, существует опасность дальнейшего 
топтания на месте. Тренер уровня Хиддинка 
к  нам не поедет, а приглашать иностранного 
специалиста средней руки не вижу смысла. 

Может, внимательнее заглянуть в отечествен-
ные закрома? Неужто оскудела белорусская 
земля на таланты? Нам нужен тренер, кото-
рый бы постепенно, не шарахаясь из стороны 
в сторону, строил 
новую команду, 
прекрасно знал 
потенциал и воз-
можности каж-
дого футболиста, 
был объективен. 
К сожалению, не 
могу сказать, что 
нынче выбор пал 
на самых сильных 
игроков. Напри-
мер, на опреде-
ляющую позицию 
в центре обороны 
упорно наигрыва-
ется защитник клуба, пропустившего в чем-
пионате 25 голов - едва ли не больше всех. 
Эта ситуация мне не понятна. Хочется, чтобы 
в национальной команде выступали поисти-
не лучшие футболисты страны, не преследо-
вались какие-то меркантильные цели. Мне, 
отдавшему сборной немало лет и кое-что для 

нее сделавшему, видеть подобное неприят-
но».

Белорусский тренер молодежной сбор-
ной Казахстана Павел Родненок:

«В отборочном тур-
нире белорусская 
сборная  заняла то 
место, которое ре-
ально  наше. Она 
не прыгнула выше 
головы, но и не про-
валилась. Четвертая 
позиция  в таблице от-
ражает соотношение  
сил в группе. Англия, 
Хорватия и  Украина 
сегодня сильнее нас 
в футболе - это каса-
ется и уровня нацио-

нальных чемпионатов, 
и количества футболистов международного 
класса, и финансирования, и инфраструкту-
ры. Так что все, на мой взгляд, закономерно. 
И приглашение на тренерский пост в сборной 
Бернда Штанге я не назвал бы ошибкой. По-
чему? Сначала отвечу вопросом на вопрос: а 
кто из белорусских специалистов способен 

управлять Глебом и Ко? А Штанге управлял - 
в сборной не случилось ни одного скандала, 
в ней собраны лучшие на настоящий момент 
футболисты, которые с удовольствием приез-
жают и в принципе неплохо играют. При этом 
времена команда переживает непростые - 
идет смена поколений. Штанге ее уже прак-
тически провел, заложив таким образом базу 
для будущих успехов. И профильными делами 
он не ограничивается - немец выстраивает 
институт национальных сборных. Конечно, 
хочется, чтобы процесс продвигался быстрее 
и приносил отдачу, но, как говорится, все-
му свое время. Разумеется, работа главного 
тренера не обходится без ошибок. Но их до-
пускали и его предшественники, не избегут и 
преемники. Как известно, не ошибается тот, 
кто ничего не делает. Однако положительных 
моментов в деятельности Штанге, мне кажет-
ся, больше. Поэтому, считаю, федерации сто-
ит вести с ним диалог на предмет продления 
контракта еще на один отборочный цикл. За 
это время молодые белорусские тренеры по-
взрослеют, наберутся опыта - и кто-то из них в 
будущем станет достойной альтернативой не-
мецкому тренеру. Сегодня же ее нет».

«Прессбол».

БЕЛОРУССКИЕ ТРЕНЕРЫ ОЦЕНИЛИ ШТАНГЕ

КРУТЫЯ ДэМАРШЫ 
І ЦІхІЯ САСТУПКІ

Для сборной Беларуси закончился отборочный цикл к чемпионату мира по футболу. В следующем сезоне начинается отбор к Чемпионату Европы 2012 года. 
Белорусские футбольные специалисты оценили деятельность на посту главного тренера белорусской сборной немца Бернда Штанге. 
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Нацыя «лаяльна 
незадаволеных»

Спачатку Масква і Бру-
сель атрымалі поўхі, а потым 
— рэверансы. Так выглядае 
шматвектарная палітыка па-
беларуску.

Не паспелі каментатары пе-
рамалоць дэмарш Лукашэнкі: 
маўляў, пракінуў Маскву з 
манеўрамі АДКБ і ўсё такое, — 
як тая атрымала жаданы пакет 
падпісаных ім дакументаў пра 
КСАР.

Зрэшты, як прагназуюць 
аналітыкі, фармат удзелу 
Мінска ў гэтым праекце будзе 
рэдукаваным. Расія атрымала 
найперш псіхалагічны падару-
нак.

І другі кульбіт. Толькі ўчора 
пры ўручэнні даверчых грамат 
амбасадары з Еўропы выслухалі 
маралітэ (ніякіх хуткацечных са-
ступак паводле рэкамендацый 
апазіцыі перад Радай Еўразвязу 
не дачакаецеся!), а ўжо сён-
ня прэс-служба Лукашэнкі 
хуткацечна абвесціла, што ён 
наважыўся лібералізаваць вы-
барчае заканадаўства. Прычым 
гэта накіравана «на задаваль-
ненне некаторых прапаноў 
АБСЕ і беларускіх палітычных 
партый».

Натуральна, тут найперш 
пыл у вочы. Адзначаецца, 
што меркаваныя юрыдыч-
ныя навэлы будуць звязаны 
са спрашчэннем парадку вы-
лучэння кандыдатаў, дадатко-
вай аховай і абаронай скрынь 
для галасавання (які суровы 
мілітарны пафас, фантазія адра-
зу малюе орды дэструктыўных 
элементаў, што атакуюць тыя 
скрыні!). Таксама згадваецца 
пра забеспячэнне надзейнасці 
датэрміновага галасавання 
(надзейнасці для каго?) ды 
іншыя «тэхнічныя моманты».

Тут ключавое — «тэхнічныя 
моманты». Прынцыповых 

зменаў не чакайце, бо збіраецца 
балатавацца самі ведаеце хто.

Кандыдатаў жа і на мінулых 
парламенцкіх выбарах, здаец-
ца, не надта зразалі ды таўклі. 
У тэлевізары іх гаваркія галовы 
аж па два разы паказалі. А Па-
лата атрымалася ўсё адно «стэ-
рыльная». Хіба ў ахове скрыняў 
праблема? Самі выбары заста-
юцца «чорнай скрыняй». Пра 
гарантыі празрыстасці кштал-
ту абавязковага ўлучэння 
партыйцаў у камісіі, як бачым, 
не вядзецца.

І ўсё ж паказальна, што-
саступка Еўропе зробленая 
літаральна назаўтра пасля таго, 
як Лукашэнка прачытаў амба-
садарам натацыю: няма чаго, 
маўляў, браць за гарляк ды 
вымагаць дэмакратызацыі па 
шпаргалках тутэйшай апазіцыі!

Хай сабе саступкі 
мікраскапічныя, але ж факт 
тое, што афіцыйны лідэр не такі 
круты, як хоча паказаць.

Набярыцеся цярпення, Лу-
кашэнка не вечны, кінуў ён 19 
кастрычніка паслам. Бачыце: 
усё вымяраецца храналогіяй 
асабістага кіравання, астатняе 
выглядае другасным. Грамадзе 
ж найважней, што збудаваная 
ім сістэма не вечная. І зараз мы 
ўжо бачым, што кропля камень 
точыць.

Колькі ні доўжы палітыку 
ківача, а звароту да нафтагаза-
вай дурніцы не будзе. Перабу-
дове эканамічнай мадэлі аль-
тэрнатывы няма. Расія ж нас не 
мадэрнізуе адназначна. А вось 
праглынуць можа як двойчы 
два. Таму давядзецца «праз не 
хачу» дамаўляцца з Захадам. 
Беларусь ціха ўпаўзае ў эпоху 
зменаў.

Аляксандр Класкоўскі.


